
Protokół Nr LXIV/18 

z sesji Rady Miasta Bydgoszczy 

odbytej 5 września 2018 r. 

(w godz. 1400 – 1450) 
 

 

 
Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński otworzył LXIV sesję 

Rady Miasta Bydgoszczy.  

Powitał Radnych Rady Miasta, Prezydenta Miasta wraz z Zastępcami, 

Skarbnika Miasta, Sekretarza Miasta, Komendantów: Policji, Państwowej Straży 

Pożarnej, Straży Miejskiej, dyrektorów wydziałów Urzędu Miasta, gminnych 

jednostek podległych i współpracujących z Miastem, przedstawicieli prasy, 

radia i telewizji oraz mieszkańców przybyłych na sesję Rady Miasta 

Bydgoszczy.  

Przywitał Radnego Województwa Kujawsko – Pomorskiego Romana 

Jasiakiewicza oraz Wicemarszałka Województwa Kujawsko – Pomorskiego 

Zbigniewa Ostrowskiego.  

 

Ad. pkt 2 
 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński stwierdził, że listę 

obecności podpisało 30 radnych, a więc Rada jest władna do podejmowania 

prawomocnych uchwał i decyzji.  

 

Ad. pkt 3 

Powołanie Komisji uchwał i wniosków. 

 

Radni zgłosili następujące kandydatury: 

Jana Gaula, Tomasza Puławskiego, Janusza Czwojdy.  

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

Rada przegłosowała wyżej zgłoszone propozycje. 

Wynik głosowania: 

W.1 jednomyślnie tj. 21 głosów „za”. 

 

 

 

 



2 
 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie kworum. 

3. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 
4. Projekt uchwały w sprawie aktualizacji podziału Miasta Bydgoszczy na 

stałe obwody głosowania. 

5. Projekt uchwały w sprawie utworzenia odrębnych obwodów głosowania 

w wyborach do rad gmin, rad powiatów, sejmików województw i rad 

dzielnic m.st. Warszawy oraz wyborach wójtów, burmistrzów                            

i prezydentów miast zarządzonych na dzień 21 października 2018 r. 

6. Projekt uchwały w sprawie wniesienia do Miejskich Wodociągów  

i Kanalizacji w Bydgoszczy – sp. z o.o. aportu  w postaci urządzeń 

kanalizacji deszczowej oraz objęcia z tego tytułu udziałów. 

7. Projekt uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości niezabudowanej, 

stanowiącej własność Miasta Bydgoszczy, położonej w Bydgoszczy przy 

ulicy Gajowej. 

8. Projekt uchwały  w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu 

Kujawsko-Pomorskiemu. 

9. Projekt uchwały  zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

miasta na  2018 rok (9). 

10. Projekt uchwały  zmieniający uchwałę w sprawie wieloletniej  prognozy 

finansowej Miasta Bydgoszczy (10). 

11.  Zakończenie sesji. 

 

 

Ad. pkt 4 

 
Miejski Koordynator Wyborczy Agnieszka Jędrzejczak przedstawiła projekt  

uchwały w sprawie aktualizacji podziału Miasta Bydgoszczy na stałe obwody 

głosowania. Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omawiany projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Samorządności  

i Statutowo-Organizacyjna. 

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.2 jednomyślnie tj. 28 głosów „za”. 

Uchwała została podjęta i oznaczona                LXIV/1379/18. 
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Ad. pkt 5 

 
Miejski Koordynator Wyborczy Agnieszka Jędrzejczak przedstawiła projekt  

uchwały w sprawie utworzenia odrębnych obwodów głosowania w wyborach do 

rad gmin, rad powiatów, sejmików województw i rad dzielnic m.st. Warszawy 

oraz wyborach wójtów, burmistrzów i prezydentów miast zarządzonych na 

dzień 21 października 2018 r. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omawiany projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Samorządności  

i Statutowo-Organizacyjna. 

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.3 jednomyślnie tj. 28 głosów „za”. 

Uchwała została podjęta i oznaczona                LXIV/1380/18. 

 

Ad. pkt 6 

 
Koordynator Zespołu ds. Nadzoru Właścicielskiego Wiktor Jakubowski 

przedstawił projekt uchwały w sprawie wniesienia do Miejskich Wodociągów  

i Kanalizacji w Bydgoszczy – sp. z o.o. aportu  w postaci urządzeń kanalizacji 

deszczowej oraz objęcia z tego tytułu udziałów. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Radny Jarosław Wenderlich poinformował, że z uzasadnienia projektu 

uchwały wynika, iż podjęcie uchwały będzie miało wpływ na budżet miasta 

Bydgoszczy, ponieważ wzrośnie podatek od nieruchomości o około 0,77 mln zł. 

Jak zrozumiał, podatek ten uiści spółka MWiK na rzecz miasta Bydgoszczy. 

Zapytał, kto rzeczywiście poniesie te koszty?  Czy powyższe będzie miało 

wpływ na cenę wody i ścieków? 

Ponadto z uzasadnienia wynika, że część urządzeń objętych okresem trwałości 

w wyniku trwających projektów unijnych (w szczególności urządzenia 

ZDMiKP) nie zostanie przejęta przez Spółkę MWiK. Zapytał: 

 jaka jest to wielkość?  

 ile urządzeń pozostanie na stanie miasta Bydgoszczy?  

 czy w przyszłości (po zakończeniu projektów unijnych) planuje się 

przekazanie aportem tych urządzeń do MWiK?  

Prezydent Miasta Rafał Bruski przypomniał, że Miasto jest właścicielem 

spółki miejskiej w 100%. Także miasto pośrednio pozostanie właścicielem sieci 

deszczowej po przekazaniu jej do MWiK.  
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Zapewnił, że po upływie trwałości projektów dofinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej także ten majątek zostanie przekazany MWiK.  

Dodał, że Spółka będzie uiszczać podatek od nieruchomości.  

Ponadto zgodnie ze zobowiązaniem unijnym projekt musi być rentowny (około 

2%).  Gospodarka systemem deszczowym musi być rentowna z punktu widzenia 

finansów Spółki. W trybie właścicielskim  powyższe będzie nadzorowane przez 

Miasto.  

Gdy Spółka stanie się właścicielem pojawią się koszty związane z amortyzacją 

oraz podatkiem od nieruchomości. Dotychczas o tę sieć dbał ZDMiKP. Sieć 

deszczową należy doprowadzić do standardu, w jakim jest sieć wodna                           

i kanalizacja sanitarna.  

Poinformował, że każdy projekt unijny rozpisany jest w ramach zawieranych 

kontraktów na poszczególne elementy. Z kosztorysów i ofert dane zostaną 

zebrane i informacja zostanie udzielona w ramach interpelacji. Informacja 

zostanie  przygotowana przez ZDMiKP i przekazana Radnemu.  

Radny Stefan Pastuszewski uważa, że przedstawiona uchwała zbliża 

mieszkańców Bydgoszczy do płacenia tzw. podatku od deszczu. Zapytał, przez 

kogo zostanie uchwalona wysokość podatku oraz kto określi zwolnienia od 

podatku? Jeśli spółka w ramach taryf ustali wysokość podatku i zwolnienia od 

niego, to czy ten mechanizm będzie kontrolowany przez Radę Miasta?   

Prezydent Miasta Rafał Bruski przypomniał, że opłata już obowiązuje, 

ponieważ był to jeden z niezbędnych elementów potrzebnych do otrzymania 

dofinansowania unijnego. Został wprowadzony okres 3 – letnie karencji od opłat 

dla niektórych mieszkańców. Projekt opiewa na 250 – 260 mln zł., więc Spółka 

będzie musiała pożyczyć połowę środków (połowa ze środków unijnych). 

Pożyczkodawca będzie musiał wykazać ekonomikę całego projektu.  

Radny Stefan Pastuszewski powiedział, że nie wszyscy będą płacić opłatę 

deszczową. Zapytał, kto będzie ustalał ulgi?  

Prezydent Miasta Rafał Bruski stwierdził,  że obowiązuje generalna zasada: 

każdy płaci za siebie. MWiK realizuje w ramach projektu duży program 

informacyjny, edukacyjny, aby ograniczać zbieranie wody i odprowadzanie jej 

do rzeki. Jeśli ktoś korzysta z tych usług to płaci proporcjonalnie.  

Radny Mirosław Jamroży przypomniał, że podczas omawiania uchwały                   

w sprawie ustalenia dopłaty  do  taryfowej grupy odbiorców za zbiorowe 

zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków, w zakresie ceny za 

ścieki z wód opadowych lub roztopowych, radni zwracali uwagę, że okres 3 – 

letni jest zbyt krótki. Za chwilę okaże się, że mieszkańcy muszą ponosić opłatę 

deszczową. Bezsporny jest fakt, że taki wymóg nałożyła Unia Europejska.  

Radni również zwracali uwagę na konieczność zinwentaryzowania sieci 

kanalizacji deszczowej. Dobrze stało się, że inwentaryzacja została dokonana                   

i wszystkie urządzenia będą we władaniu jednej spółki.  

Obawia się, jakie koszty za chwilę poniosą mieszkańcy? Zapytał, czy okres 

niepłacenia przez mieszkańców deszczówki nie mógłby być dłuższy?  



5 
 

Prezydent Miasta Rafał Bruski przypomniał, że zasadą jest, iż za wszystko 

płacą mieszkańcy. Rozumie troskę Radnego. Przypomniał, że o 20% miasto 

płaci drożej za prąd (dostawca  został wyłoniony w przetargu). Uważa, że                    

o mieszkańców trzeba dbać w każdy aspekcie. Ewentualne opłaty z tytułu 

deszczówki będą stanowiły drobną część tego, co należy uiść za prąd.  

Radny Mirosław Jamroży stwierdził, że musi sprostować wypowiedź 

Prezydenta Miasta, ponieważ powiedział On nieprawdę. Poinformował, że 

miasto podpisało umowę z firmą „krzak”, która nie wytrzymała konkurencji 

obowiązującej na rynku. Dodał, że żadna firma państwowa nie podwyższyła cen 

za energię elektryczną. Przedstawiciele ratusza zwrócili się z prośbą do niego, 

aby pomógł w zaistniałej sytuacji. Zachowanie Prezydenta Miasta uznał za 

nieuczciwe. W czasie sesji został „zaatakowany” o podwyżkę prądu, a tego nie 

dotyczy debata. Zapytał, dlaczego wzrosła cena prądu i komu wzrosła?  Miasto 

popełniło błąd, że wybrało niewiarygodną firmę.  

Prezydent Miasta Rafał Bruski zadeklarował, że na kolejnej sesji Rady Miasta 

Energetyk Miejski przedstawi rzetelną informację dotyczącą zakupu energii 

elektrycznej na rzecz miasta Bydgoszczy.  

Radny Janusz Czwojda przypomniał, że przy aplikowaniu o środki unijne 

ważnym elementem było ustanowienie opłaty deszczowej. Miasto obecnie płaci 

za mieszkańców około 3 mln zł.  Zapytał, jak wysokie będą koszty opłaty 

deszczowej ponoszone przez mieszkańców? 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński wyjaśnił, że projekt 

uchwały dotyczy wniesienia aportu, a  nie opłat.   

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.4 18 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 11 głosów 

„wstrzymujących”.  

Uchwała została podjęta i oznaczona                LXIV/1381/18. 
 

 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omawiany projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Budżetu                       

i Polityki Finansowej, Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska.  

 

Ad. pkt 7 

 
Dyrektor Wydziału Mienia i Geodezji Andrzej Bereda przedstawił projekt 

uchwały w sprawie sprzedaży nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej 

własność Miasta Bydgoszczy, położonej w Bydgoszczy przy ulicy Gajowej. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  
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Zgłosił autopoprawkę, która jest wynikiem dyskusji podczas posiedzenia 

Komisji Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska oraz Komisji 

Gospodarki Przestrzennej: 

 dot. zmiany formy sprzedaży nieruchomości (dotychczas był tryb 

bezprzetargowym) oraz podmiotów uprawnionych do nabycia 

nieruchomości. Zapis powinien brzmieć: Wyraża się zgodę na sprzedaż w 

drodze przetargu ograniczonego (…), do właścicieli nieruchomości 

przyległych tj. dz. nr 130/2 (…) oraz nieruchomości stanowiącej dz. nr 8/2 

(…).  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omawiany projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Gospodarki 

Przestrzennej,  Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska.  

Radny Stanisław Grodzicki podziękował za przychylenie się do głosów 

radnych i przedstawienie autopoprawki.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały wraz                                  

z autopoprawką. 

Wynik głosowania: 

W.5 26 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 4 głosy „wstrzymujące”.  

Uchwała została podjęta i oznaczona                LXIV/1382/18. 
 

Ad. pkt 8 

 
Dyrektor Biura Kultury Bydgoskiej Magdalena Zdończyk przedstawiła 

projekt uchwały  w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu 

Kujawsko-Pomorskiemu. 

Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektu uchwały.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż 

omawiany projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały Komisje: Budżetu                          

i Polityki Finansowej, Kultury i Nauki.  

Wicemarszałek Województwa Kujawsko – Pomorskiego Zbigniew 

Ostrowski przedstawił prezentację multimedialną: Harmonogram I etapu 

budowy IV kręgu Opery Nova.  

Prezentacja stanowi załącznik do protokołu.  

Ponadto poinformował, iż otrzymał stanowisko Rady Miasta Bydgoszczy                     

w sprawie zabezpieczenia terenu pod budowę intermodalnego terminala 

przeładunkowego Emilianowo. Poinformował, że na sesji Sejmik Województwa 

Kujawsko – Pomorskiego przyjmie plan zagospodarowania przestrzennego 

województwa Kujawsko – Pomorskiego, w którym Emilianowo zostanie ujęte. 

Zmiana w obszarze chronionym krajobrazu Wydm Kotliny toruńsko – 

bydgoskiej będzie naturalną konsekwencją realizacji Strategii Województwa.  
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Wiceprzewodniczący Rady Miasta Jan Szopiński oświadczył, że z ogromną 

satysfakcją przyjmuje propozycję dofinansowania rozbudowy Opera Nova. 

Dodał, że emocjonalnie jest związany z tą instytucją, ponieważ w latach 1998 – 

2006 pełnił funkcję Wicemarszałka Województwa Kujawsko – Pomorskiego. 

Wówczas nie patrząc na środki rządowe prowadził rokowania i przekonał 

radnych wojewódzkich (lata 2005 – 2006), aby z budżetu Województwa 

przeznaczyć 100 mln zł. na dokończenie budowy Opery Nova. To nie były 

środki rządowe, europejskie, to były środki podatników województwa.  

Ponadto od 2004 r. przez blisko dwa lata koordynował co miesiąc, a w ostatnim 

roku, co dwa tygodnie wykonawców, projektantów, użytkowników. 

Poinformował,  że podczas spotkań ze śp. prof. Józefem Chmielem i prof. 

Józefem Prusiewiczem pojawił się pomysł Centrum Kongresowego.  

Z doniesień prasowych wynika, iż przetarg na IV krąg odbędzie się jeszcze                  

w tym roku. Zauważył, że jest to przetarg na projektowanie. W następnej 

kolejności będzie zdobywanie środków na wykonawstwo.  

Życzył radnym, którzy zostaną wybrani do Sejmiku, aby o powyższe zabiegali. 

A Miasto, podkreślając, jako że jest w dobrej sytuacji finansowej, dało znak                  

w wieloletniej prognozie finansowej na lata 2020 – 2021, że znajdą się  środki 

na współfinansowanie przedsięwzięcia zgodnie z umową zawartą                                  

z Marszałkiem.  

Radna Grażyna Szabelska wyraziła zadowolenie i satysfakcję, że 

przystępujemy do ważnego dla Bydgoszczy zadania. Zapytała, czy są wstępne 

plany, co do terminu oddania do użytku IV kręgu Opery Nova?  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński wyjaśnił, że będzie 3 – 

letni okres realizacji.  

Radny Bogdan Dzakanowski poprosił Prezydenta Miasta o przesłanie radnym 

drogą elektroniczną umowy między województwem i miastem o wspólnym 

finansowaniu prac projektowych. Umowa ma zostać podpisana w ciągu 7 dni.  

 

Pod głosowanie poddany został powyższy projekt uchwały. 

Wynik głosowania: 

W.6 29 głosów „za”, brak głosów „przeciwnych”, 1 głos „wstrzymujący”.  

Uchwała została podjęta i oznaczona                LXIV/1383/18. 

 

 

Ad. pkt 9, 10  

 
Skarbnik Miasta Piotr Tomaszewski przedstawił projektu uchwał: 

 zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu miasta na  2018 rok 

(9), 

  zmieniający uchwałę w sprawie wieloletniej  prognozy finansowej 

Miasta Bydgoszczy (10). 
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Prezentacja jak w uzasadnieniu do projektów uchwał.  

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński poinformował, iż  

projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu miasta na  

2018 rok (9), pozytywnie zaopiniowały Komisje: Budżetu i Polityki Finansowej, 

Kultury i Nauki, Rodziny i Polityki Społecznej, Edukacji, Gospodarki 

Komunalnej i Ochrony Środowiska, Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki.  

Projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie wieloletniej  prognozy 

finansowej Miasta Bydgoszczy (10) pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu 

i Polityki Finansowej.  

 

Pod głosowanie poddane zostały blokiem powyższe projekty uchwał. 

Wynik głosowania: 

W.7 17 głosów „za”, 1 głos „przeciwny”, 12 głosów „wstrzymujących”.  

Uchwały zostały podjęte i oznaczone: 

 zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu miasta na  2018 rok 

(9)        LXIV/1384/18, 

  zmieniająca uchwałę w sprawie wieloletniej  prognozy finansowej Miasta 

Bydgoszczy (10)      LXIV/1385/18. 
 

Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew Sobociński przypomniał                          

o konieczności złożenia oświadczenia majątkowego także na 2 miesiące przed 

upływem kadencji tj. do 16 września 2018 r. Stosowne druki dostępne są                     

w Biurze Rady Miasta.  

Zaprosił radnych oraz Prezydenta Miasta do pamiątkowego zdjęcia, które 

zostanie wykonane w dniu 26 września br.  

Przypomniał, że w dniu 8 września br. na ul. Długiej zostaną odsłonięte 

Bydgoskie Autografy.  

Zaprosił radnych na uroczystą sesję Rady Miasta Bydgoszczy, która odbędzie 

się w dniu 9 września br. w Miejskim Centrum Kultury, podczas której zostanie 

nadany tytuł Honorowego Obywatela Bydgoszczy Panu Leonardowi 

Pietraszakowi.  

 

Wobec wyczerpania porządku obrad, Przewodniczący Rady Miasta dr Zbigniew 

Sobociński zamknął LXIV sesję RM. 

              Przewodniczący Rady Miasta   

 

                                 dr Zbigniew Sobociński   

Protokolant  

Eliza Barańska 
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